


صفحه2 ورزشی
دوشنبه  ۲7  دی ماه 1400- شماره  ۳۵۸

کیانا شادرو
هدایت تیم ملی بسکتبال ایران پس از المپیک توکیو بعد از چندین سال از مهران 
شاهین طبع گرفته شد و به مصطفی هاشمی داده شد. سرمربی جدید در ماموریت 

نخست خود، دو پیروزی مقابل بحرین به دست آورد.
از حواشی در تیم ملی تا حضور هاشمی روی سکوی مربیگری

تیم ملی بسکتبال ایران قبل از حضور در المپیک توکیو با حواشی بسیاری همراه 
بود، از دعوای بازیکنان حاضر در اردو گرفته، تا اختلاف بازیکنان با سرمربی و 
همینطور ورود اقلام غیرمجاز توسط ملی پوشان به کشور، که در نهایت منجر به 
دخالت نیروی انتظامی شد. مشکلاتی که حتی از چشم علاقه مندان نیز پنهان نماند 
و عدم همدلی و همکاری بازیکنان در المپیک توکیو کاملا مشهود بود. به همین 
منظور فدراسیون بسکتبال پس از المپیک تصمیم به تغییر در بدنه اصلی تیم ملی 
گرفت و به همکاری خود با مهران شاهین طبع سرمربی چند سال اخیر و کادر 

فنی وی پایان داد و سکان هدایت این تیم آشفته را به مصطفی هاشمی سپرد.
حضور مهدی کامرانی در تیم ملی پس از چندین سال 

مصطفی هاشمی پس از برعهده گرفتن هدایت تیم ملی، مهران حاتمی را به عنوان 
مربی و کامران جمشیدوند را به عنوان کمک مربی تیم جدید انتخاب کرد و در اولین 
ماموریت خود که پنجره نخست رقابتهای انتخابی جام جهانی بود، از 18 بازیکن 
برای حضور در اردوی ملی دعوت به عمل آورد. یکی از نکات تعجب برانگیز 
در لیست بازیکنان، نام مهدی کامرانی بازیکن 39 ساله کشورمان بود که پس از 
سالها بار دیگر به تیم ملی دعوت شده بود.انتخاب کامرانی سر و صدای زیادی به 
پا کرد. منتقدین با این ادعا که به جای استفاده از بازیکنانی با سن بالا )39 سال( 
باید فرصت را در اختیار جوانان قرار داد، مصطفی هاشمی را در روزهای نخست 
سرمربیگری اش به چالش کشیدند. در ادامه انتقادات، بسیاری از کارشناسان دعوت 
نشدن سینا واحدی کم سن ترین بازیکن تیم ملی که سابقه حضور در المپیک را 

دارد، دیگر عیب بزرگ لیست اعلام شده دانستند. 
با این حال سرمربی جدید تیم ملی در مصاحبه ای جواب سوالات منتقدین را داد. 
وی مطرح کردن سن کامرانی را نادرست خواند و اعلام کرد که این بازیکن هنوز 

یکی از بهترین گاردراس های بسکتبال کشورمان است و تجربه بسیاری دارد و می 
تواند 17، 18 دقیقه در زمین کمک تیم ملی باشد.هاشمی اما درباره سینا واحدی 
توضیح داد که عدم دعوت از این بازیکن بحث فنی نبوده بلکه واحدی از لحاظ 
اخلاقی مشکلاتی داشته که با صلاحدید فدراسیون به این اردو دعوت نشده است.

حذف واحدی ضربه به آینده تیم ملی 
ابتدا فدراسیون بسکتبال درباره مشکلات اخلاقی سینا واحدی سکوت اختیار کرد 

اما پس از بررسی و سوالات متعدد اهالی رسانه مشخص شد که واحدی خارج 
از زمین بسکتبال با برادرزاده رئیس فدراسیون بحث و بگومگو داشته و همین امر 
باعث دعوت نشدن وی به اردوی تیم ملی شده است. بهانه ای که مورد قبول 
اهالی بسکتبال قرار نگرفت. کارشناسان معتقد بودند، بحث بازیکن با برادرزاده 
رئیس فدراسیون که سمتی در فدراسیون و تیم ملی ندارد، نباید باعث حذف جوان 
آینده ساز تیم ملی کشورمان شود و اگر مشکل اخلاقی هم وجود دارد بهتر است 

کمیته انضباطی تشکیل و این موضوع حل شود، چراکه اینگونه تنبیهات نه تنها 
کمکی نمی کند بلکه ضربه به آینده تیم ملی کشورمان است.

بحرین حریفی آسان برای تیم قدرتمند ایران
پس از پایان دور رفت لیگ برتر بسکتبال اردوی تیم ملی با حضور 18 بازیکن 
برگزار شد که در نهایت هاشمی 14 بازیکن را برای حضور در پنجره نخست 
رقابتهای انتخابی جام جهانی انتخاب کرد. بهنام یخچالی، سجاد مشایخی، محمد 
جمشیدی، مهدی کامرانی، ارسلان کاظمی، محمد حسن زاده، سعید داورپناه، روزبه 
ارغوان، متین آقاجانپور، اصغر کاردوست، سالار منجی، میثم میرزایی، نوید رضایی 
فر و امیرحسین آذری بازیکنانی بودند که در این دوره انتخاب شدند. تیم بسکتبال 
ایران در گروه D با تیم های بحرین، قزاقستان و سوریه همگروه شد. ملی پوشان 
در پنجره نخست باید در دو دیدار به مصاف بحرین می رفتند. دیدار رفت ایران 
و بحرین در سالن بسکتبال آزادی بدون حضور تماشاچی برگزار شد. شاگردان 
هاشمی کار سختی مقابل حریف نداشتند و توانستند به راحتی در این دیدار پیروز 
شوند. بازی برگشت سه روز بعد اینبار به میزبانی بحرین برگزار گردید. کادرفنی 
ایران اصغرکاردوست و امیرحسین آذری را که در دیدار اول حضور داشتند، از 
لیست خارج و سجاد مشایخی و روزبه ارغوان را جایگزین کردند. بحرینی ها 
برای این دیدار تدارک زیادی دیده بودند. رقیب ایران از حضور تماشاچی بهره 
می برد. همچنین بازیکن آمریکایی این تیم که در رقابت نخست غایب بود، برای 
این بازی به ترکیب تیم اضافه شد. با این حال حریف حتی با بازیکن آمریکایی و 
تماشاچی توان مقابله با بازیکنان باتجربه و قدرتمند ایران را نداشت و شاگردان 

هاشمی با دو پیروزی برابر بحرین پنجره نخست را مقتدرانه به پایان رساندند.
از نکات قابل توجه در این رقابتها انتخاب ارسلان کاظمی به عنوان یکی از 5 
بازیکن برتر پنجره نخست بود. کاظمی عملکرد فوق العاده ای در این دو دیدار از 
خود به نمایش گذاشت. وی در بازی اول آمار تریپل دبل را به ثبت رساند و در 
بازی دوم نیز یکی از مهره های اصلی ایران بود.تیم ملی ایران در ادامه رقابتهای 
انتخابی جام جهانی اسفندماه سال جاری درپنجره دوم به مصاف دیگر همگروهی 
های خود یعنی قزاقستان و سوریه می رود. پنجره سوم رقابتها در سال 1401 

هجری شمسی برگزار خواهد شد.

شب یلدای هر کسی یه رنگی، یه طعمی، یه حالی 
داره و شب یلدای بسکتبالیستا هم به غیر این نیست. 
یلدای نارنجی! به رنگ و به وقت بسکتبال. با توپ 
گِرد نارنجی که شب یلدا را برامون خاطره انگیز کرد. 
پنجره خونه هامون  از  به سرعت  یلدای 1400  شب 
وارد شد با اینکه خودش بلندترین شب ساله. شب 
چله. شب نشینی ایرانیان و یکی از آیین های ماندگار 

که همه مون این شب را فرخنده و مبارک می دونیم.
قدیمی  بسکتبالیستای  دورهمی  با  امسال  چله  شب 
فرصت کوتاهی به وجود آورد برای تکرار خاطره ها 
و دوستی های قدیمی. همان دوستی هایی که اگه به 
غبار  و  گرد  نتکونیم شون،  یلدا  مثل شب  بهانه هایی 
فراموشی روش می شینه و دیگه مجالی برای دیدار 

وجود نداره.
شب یلدای امسال اومد تا لحظه های شیرین دوستی و 
خاطرات قدیمی رو تجربه کنیم. در این روزگاران که 

فاصله ها بیشتر شده شب یلدا با اون یه دقیقه بیشترش 
همه رو دورِ هم جمع می کنه تا فاصله ها کمتر بشن.  
امسال پیشکسوتان بسکتبال راز این شب طولانی رو 
شادمانی  احساس  و  خودشون  همیشگی  منزلت  با 

وصف بر انگیز تعبیر کردند.
میان خط های غم انگیز زندگی در این دوران سخت، 
پیشکسوتان  بر  یلدا  شب  شد؛  نوشته  پرانتز  داخل 

بسکتبال مبارک. 
جشن شب یلدا که همزمان شده بود با تولد جمشید 
داودی،  فریبا  ایشان  وفای  با  همسر  و  شریعت نژاد 

عزیزان زیادی را دور هم جمع کرده بود.
برای ساعتی عاشقانه نگریستیم و پرنور تابیدیم و در 
انبوه نگاه های مهربانانه، لبخند زدیم. لبخندی از سر 
مهر و به رنگ نارنجی. به رنگ و به وقت بسکتبال.

نفس هامان که از سر شوقِ دیدار و حضور سر جا آمد 
مهمانان را معرفی کردیم.

شمسا،  منوچهر  داودی،  فریبا  شریعت نژاد،  جمشید 
طائرپور،  فریناز  شهمایی،  زهره  روحانی،  سهیلا 
عنایت  کبیر،  اسدالله  مکری،  مهدی  طیبی،  حسن 
آزیتا  خالقی،  فرامرز  میرزاآقابیک،  حسن  آتشی، 
شفازند، عباس آقاکوچکی، علی نوری، حمید حامی، 
هما  ملک،  فتانه  حامدی،  مهدی  شاه علی،  محسن 
محمد  محمدزاده،  علی   زرگرصالح،  نینا  گودرزی، 
ارسلان  سلیمی،  ناصر  شهرام نژاد،  مسعود  رضاعلی، 
علیجانی،  مجید  فدایی نژاد،  محمدرضا  جمشیدی، 
امیری،  احسان  رضاپور،  افشین  علی آبادی،  سعید 

شاهد محقق و...  
با این جمع صمیمی با هم »یکدل« شدیم و خاطرات 
سرشار را از میون سینه هامون بیرون ریختیم و لذت 

بردیم...
جای شما خالی-افشین رضا پور

بازیکنان  ایران تصمیم به ایجاد تغییر قطعی در لیست  سرمربی تیم ملی فوتبال 
برای دیدار با عراق و امارات دارد که حضور یک بازیکن قدیمی و خروج دو 
ملی پوش دیگر در دستور کار وی قرار گرفته است. اردوی تیم ملی فوتبال ایران 
از سوم بهمن ماه برای دیدار با عراق و امارات در تهران آغاز می شود تا شاگردان 

دراگان اسکوچیچ برای صعود زودهنگام به جام جهانی ۲0۲۲ قطر تلاش کنند.
دراگان اسکوچیچ که لیست لژیونرهای منتخب خود را برای حضور در اردوی 
تیم ملی به مدیران اجرایی تیم برای تهیه بلیت سفر آنها به کشور داده است بار 
دیگر تعداد زیادی از بازیکنان خود را از بین آنها انتخاب کرده است تا احتمالاً 

بار دیگر سهم داخلی به 9 نفر برسد.
همچنین سرمربی تیم ملی ایران تصمیم دارد تغییراتی را در لیست ایجاد کند تا مسیر 
ایجاد تغییرات کوچک برای نسل جدید بازیکنان در برخی پست ها را فراهم کند.
سرمربی کروات تیم ملی ایران که همچون طرفداران فوتبال در ایران از صعود 
به جام جهانی ۲0۲۲ قطر تقریباً خیالش راحت شده است برای دیدار با عراق و 
امارات مهدی طارمی را به اردو دعوت کرده اما تصمیم قطعی برای بیرون گذاشتن 
دو بازیکن قدیمی و ثابت اردوهای یک دهه اخیر را گرفته است. وی همچنین 
برای حضور محمدحسین کنعانی زادگان منتظر تصمیم کمیته اخلاق درباره این 
بازیکن است.تیم ملی فوتبال ایران هفتم بهمن مقابل عراق و دوازدهم بهمن مقابل 

امارات در ورزشگاه آزادی بازی می کند.

 محمدرضا یزدانی خرم پیشکسوت و مدیر باسابقه 
دی ماه   ۲۶ یک شنبه  بامداد   3 ساعت  ایران  ورزش 
1400 به دلیل کهولت سن در منزلش، دار فانی را 

وادع گفت.
از سال  یزدانی خرم مدیر و سیاستمدار  محمدرضا 
13۶8تا مرداد سال 1385 رئیس فدراسیون والیبال و از 
سال 1385 تا سال 1390 نیز ریاست فدراسیون کشتی 
ایران را بر عهده داشت.او هم چنین مدتی نیز رئیس 
شرکت دخانیات ایران و شرکت پارس خودرو بود.

یزدانی خرم در دوران سکانداری فدراسیون والیبال 
را بر عهده داشت با برگزاری لیگ های منظم، آوردن مربیان خارجی برای تیم ملی 
جوانان و نوجوانان و گرفتن بودجه و تجهیزات برای فدراسیون والیبال توانست 

پیشرفت رادیکالی اما پایه ای را برای والیبال ایران ایجاد کند.
در دوره ریاست او، فدراسیون والیبال در سال های 1378 و 1379 و 1381 به 

عنوان بهترین فدراسیون ورزشی ایران انتخاب شد.
از محمد  لیاقت و مدیریت  یزدانی خرم در سال 1383 موفق به دریافت نشان 
خاتمی، رئیس جمهور وقت ایران شد. او مورد وثوق همه طیف های سیاسی بود 

و سال های اخیر رییس کارگروه ورزش حزب موتلفه بود.

رضا درویش, متولد دهه 40 است . او یکی از مدیران ارشد ورزشی کشورمان 
است که سابقه مدیرعاملی باشگاه سایپا تهران را در کارنامه خود دارد.

درویش پیش از این 4 سال مدیرعامل باشگاه سایپا بود که در دوران او علی دایی 
به عنوان سرمربی این تیم انتخاب شد و هدایت تیم سایپا را بر عهده گرفت.

استعفای درویش در نهایت منجر به حضور مصطفی مدبر به عنوان مدیرعامل جدید 
سایپا شد. مدبر در ادامه با علی دایی به مشکل خورد و آن افشاگری های تند دایی 
روی خط برنامه 90 منجر به محرومیت و ممنوع الکاری شهریار فوتبال ایران شد.
 به زعم بسیاری از کارشناسان فوتبال کشور یکی از بهترین کادرهای فنی را در حال 
حاضر تیم پرسپولیس دارد و هیچ گونه تغییراتی در کادر فنی باشگاه نخواهیم داشت.
از دکتر  اظهار داشت: تشکر می کنم  باشگاه پرسپولیس  رضا درویش مدیرعامل 
امیدوارم  بنده و اعضای هیأت مدیره داشتند.  به  اعتمادی که  به خاطر  سجادی 
که با همدلی و همراهی همه اعضای هیأت مدیره آنچه که شایسته این باشگاه و 

هوادارانش است انجام دهیم.
وی در ادامه افزود: از آقای صدری و سمیعی که پیش از بنده زحمات زیادی را 
ما در حال حاضر وارث حجم  باشگاه پرسپولیس کشیدند تشکر می کنم.  برای 
زیادی از بدهی ها از ادوار گذشته در باشگاه پرسپولیس هستیم که باید با همدلی 
همه مجموعه باشگاه و هواداران این تیم مردمی مشکلات را حل کنیم. پیگیری 
در خصوص حذف پرسپولیس از لیگ قهرمانان آسیا فعلًا اصلی ترین کاری است 
که آن را دنبال می کنیم و هدف ما این است که بتوانیم این مشکل را حل شود و 

شاهد حضور پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا باشیم.
وی خاطرنشان کرد: در باشگاه پرسپولیس از هرگونه کمک و همفکری برای حل 
مشکلات تیم استقبال می کنیم. تمام دغدغه ما اعم از اعضای هیأت مدیره، کادر 
فنی و بازیکنان این است که مشکلات پیش آمده برای باشگاه پرسپولیس را مرتفع 

و دل هواداران را شاد کنیم و نشاط اجتماعی را به جامعه برگردانیم.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در خصوص عملکرد کادر فنی این تیم نیز گفت: به 
زعم بسیاری از کارشناسان فوتبال کشور یکی از بهترین کادرهای فنی را در حال 
حاضر تیم پرسپولیس دارد و هیچ گونه تغییراتی در کادر فنی باشگاه نخواهیم 

داشت. کادر فنی پرسپولیس نه تنها در ایران بلکه در آسیا نیز شاخص است.
درویش اظهار داشت: در راستای برطرف کردن مشکلات باشگاه از نظر و همفکری 
پیشکسوتان نیز قطعاً استفاده خواهیم کرد. این باشگاه متعلق به همه پرسپولیسی ها 
است و ما در باشگاه وظیفه داریم که در خدمت همه پیشکسوتان و هواداران باشیم.
وی ادامه داد: اقداماتی را در نظر داریم که برای باشگاه انجام دهیم. در وهله اول 
با توجه به شروع نیم فصل دوم باید درخواست ها و کمبودهای کادر فنی را مرتفع 
کنیم و اینکه تیم قوی تر شود و بتواند به امید خدا برای ششمین بار متوالی قهرمانی 
لیگ را به دست آورد. در مرحله بعدی باید با اهالی فن و حقوق دانان مجرب و 
ارگان های مربوطه جلساتی را برگزار کنیم که در خصوص برطرف کردن مشکلات 

پیش آمده برای باشگاه راه حلی پیدا شود.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس افزود: قصد دیگر ما این است که کارگروه اقتصادی 
با استفاده از افراد توانمند حوزه اقتصاد تشکیل دهیم که بتوانیم مشکلات مالی 

تیم را برطرف کنیم.

پایان موفقیت آمیز ماموریت نخست هاشمی
تیم آشفته بعد از المپیک با ترکیبی جدید در انتخابی جام جهانی 

یک ورودی قدیمی و دو خروجی قطعی

 نشاط اجتماعی را به جامعه برگردانیممحمدرضا یزدانی خرم درگذشت

شب یلدای بسکتبالی ها شب یلدای بسکتبالی ها 
به رنگ نارنجیبه رنگ نارنجی

اسکوچیچ وچند جابجایی

رضا درویش، وارث بدهی ها! نشان لیاقت مدیریت، از پا افتاد



مسابقات راگبی غرب آسیا در شهر دوحه پایتخت 
قطر برگزار شد، تیم راگبی مردان ایران با هدایت 
این  در  خود  کرمانی  سرمربی  رسولی  مرتضی 
رقابت ها با تیم های قطر، فلسطین، امارات و لبنان 
و  فلسطین  قطر،  مقابل  برد   3 با  که  بود  همگروه 
راه  نهایی  نیمه  به  امارات  به  باخت  یک  و  لبنان 
قطر  برابر  برتری  با  هم  مرحله  این  در  که  یافت 
میزبان فینالیست شد و در مسابقه نهایی مقابل تیم 
بازیکن  از چند  امارات که  ملیتی و قدرتمند  چند 
اهل فیجی )قهرمان المپیک( و نیوزلند بهره می برد 
با وجود یک نبرد پایاپای مغلوب شد و در جایگاه 

نایب قهرمانی غرب آسیا ایستاد.
تنها باخت راگبی بازان ایرانی در این مرحله 14-0 به 
کشور امارات بود که از بازیکنان چندملیتی استفاده 

از  بار دیگر  ایران  فینال،  به  می کرد. برای رسیدن 
سد قطر گذشت و حریف امارات در دیدار نهایی 
شد؛ دیداری که این بار 31-14 به سود اماراتی ها 

به پایان رسید. 
مسابقات  این  فینال  نتیجه  درباره  جالب  نکته  اما 
این بود که سایت فدراسیون انجمن های ورزشی 
از نبردی پایاپای در فینال بین ایران و امارات خبر 

داده بود.
عجیب تر اینکه سایت های اماراتی خیلی گسترده 
ایران  برابر  کشور  این  راگبی  ملی  تیم  پیروزی  به 
پرداخته اند و آن را چند روز بعد از شکست تیم 
فوتبال امارات برابر ایران، به نوعی یک انتقام دانسته 
اند! این موضوع که در فضای مجازی نیز بازتاب 
داشته، باعث ایجاد جنگ توییتری بین کاربران ایرانی 

و اماراتی شده است. 
به هر حال اماراتی ها که با شکست خانگی برابر 
یوزهای ایرانی از صعود به جام جهانی ۲0۲۲ قطر 
از  بازیکنان چندملیتی  از  استفاده  با  اند،  دور شده 

قهرمانی در راگبی قهرمانی آسیا شادمان بودند. 
جدا از نایب قهرمانی تیم مردان راگبی ایران، بانوان 
با  آسیا  غرب  رقابتهای  در  هم  ایران  باز  راگبی 
تیمهای سوریه، قطر، امارات و عراق همگروه بود 
که با برتری برابر عراق و تساوی مقابل امارات و 
دو باخت برابر سوریه و قطر راهی نیمه نهایی شد. 
در این مرحله تیم ملی بانوان ایران با باخت برابر 
با  نهایت  در  که  رسید  بندی  رده  بازی  به  امارات 
شکست دادن سوریه) قهرمان مسابقات کشورهای 

عربی( به عنوان سومی دست یافت.

صمد خزایی
تیم ملی هندبال بانوان ایران برای نخستین بار در هجدهمین دوره رقابت های قهرمانی آسیا به میزبانی اردن 
به مقام چهارم دست یافت و جواز حضور در بیست و پنجمین دوره مسابقات قهرمانی زنان جهان به میزبانی 
اسپانیا را کسب کرد این اولین حضور ایران در مسابقات هندبال قهرمانی زنان جهان است رقابت های قهرمانی 
جهان برای نخستین بار با شرکت 3۲ تیم در هشت گروه چهار تیمی برگزار شد تیم ملی هندبال بانوان در 
گروه C این رقابت ها با نروژ،رومانی، قزاقستان همگروه شد دختران ایران در شرایطی به مصاف حریفان 
رفتند که دو ستاره هندبال بانوان در سال های اخیر به همراه سرمربی ارزشمند تیم ملی بانوان با ملی پوشان به 
اسپانیا اعزام نشدند و در فاصله یک هفته مانده به اعزام در آخرین اردوی تیم در تهران ساناز رجبی، مژگان 

قهرمانی به عنوان بازیکن و نشمین شافعیان سرمربی از تیم کنار رفتند
ایران در نخستین بازی خود به مصاف رومانی رفت و با نتیجه 39 بر 11 بازی را به حریف واگذار کرد دختران 
ایران در بازی دوم مقابل نروژ 41 بر 9 تن به شکست دادند و بانوان هندبالیست در پایان دور مقدماتی مرحله 
گروهی به مصاف قزاقستان رفتند که انتظار شکست قزاق ها از تیم ملی بانوان می رفت اما ضعف کادر فنی 
باعث شد تا ایران مقابل قزاق ها نیز 31 بر ۲5 مغلوب شود نتیجه ای که با حضور کادرفنی اصلا برای جامعه 
هندبال قابل رضایت نبود چرا که دختران ایران پیش از این در مسابقات قهرمانی اسیا در نبود کادر فنی به 
علت ابتلا به کرونا با اختلاف گل کمتری نسبت به این بازی مقابل قزاقستان شکست خورد با قبول سومین 
شکست در گروه C تیم ملی هندبال بانوان برای کسب مقام ۲5 تا 3۲ جهان به استقبال جام ریاست جمهوری 
یا پرزیدنت کاپ رفت تیم ملی در این مرحله باازبکستان ،آنگولا و کامرون همگروه شد و در اولین بازی 
جام ریاست جمهوری به مصاف ازبکستان رفت    که از نگاه کارشناس های هندبال ایران می توانست در این 

بازی پیروز میدان باشد اما باز هم بی برنامه بودن کادر فنی باعث شد تا ایران 37 بر 3۲ مغلوب ازبک ها شود 
در ادامه دو بازی پرزیدنت کاپ ایران به مصاف نمایندگان آفریقا رفت و ابتدا 41 بر 8 مقابل آنگولا شکست 
خورد و سپس در مصاف با کامرون 3۲ بر 17 بازی را واگذار کند تا در پایان ایران بدون امتیاز  با شش شکست 

به لطف ابتلای بازیکنان تیم ملی چین به کرونا در رتبه 31 جهان در اولین حضور جهانی خود قرار گیرد
عملکرد انفرادی و درخشش بازیکنان تیم ملی بانوان در رقابت های قهرمانی جهان نشان داد که اگر در  انتخاب 
کادرفنی دقت بیشتری صورت می گرفت دختران هندبالیست می توانستند نمایش بهتری داشته باشند البته نه 
به این انتظار که نروژ و رومانی را شکست دهیم به این معنا که کمی کار تیمی بهتری داشته باشیم بازیکنان 
در زمین سردرگم و بلاتکلیف نباشند و روی به کارهای انفرادی نیاورند و مقابل قزاق و ازبک ها حداقل برتر 
میدان باشیم.فاطمه خلیلی سنگربان قمی هندبال ایران دوبار با رای مردم در نظرسنجی انتخاب بهترین بازیکن 
زمین بیشترین آرا را کسب کرد و به عنوان برترین بازیکن زمین معرفی شد الناز قاسمی دیگر محصول باشگاه 
هدف پویان جوان قم هم مانند خلیلی برترین بازیکن میدان شد البته این پایان کار درخش انفرادی بازیکنان 
ایرانی نبود تا گل زیبا مریم یوسفی نایب رئیس هیات هندبال استان تهران در بین پنج گل برتر روز پایانی دور 
مقدماتی مرحله گروهی قرار گیرد و عملکرد خوب انفرادی بازیکنان را تکمیل کند آزو کیانی آرا بازیکن تیم 
شهید شاملی کازرون با ۲1 گل زده برترین گلزن ایران در مسابقات قهرمانی جهان لقب گرفت تا بالاتر از الناز 

قاسمی با 18 گل و مریم یوسفی با 1۲ گل قرار بگیرد
البته این پایان کار تیم ملی بانوان در مسابقات قهرمانی جهان نبود و پناهندگی شقایق باپیری شوک بزرگی به 
تیم ملی هندبال بانوان وارد کرد. بازیکن 30 ساله و سنندجی تیم ملی بانوان پس از انجام تست PCR برای 
بازگشت به ایران ناپدید شد و پس از دو روز با بازگشت تیم ملی هندبال بانوان به ایران با انتشار ویدیویی از 

پناهندگی خود در یکی از کشورهای اروپا خبر داد تا تیم ملی بدون شقایق به وطن برگردد

افتخاری دیگر برای راگبی ایران

بازگشت به وطن، بدون شقایق

گزارش تصویری از کسب مقام نایب قهرمانی پسران تا مقام سوم بانوان برای اولین بار در مسابقات قطر

 رتبه ۳۱ جهان در اولین حضور جهانی به لطف ابتلای بازیکنان تیم ملی چین به کرونا!

صفحه۳ گزارش
دوشنبه  ۲7  دی ماه 1400- شماره  ۳۵۸



تاریخچه گلف در جهان 
 نشانه های رشته ورزشی گلف برمی گردد به سال 1413 میلادی در اسکاتلند 
در آن زمان این رشته مختص شاهزاده و درباریان بود. در سال 1503 و پس 
از توقفی 47 ساله بازی گلف برای همگان آزاد شد. اولین باشگاه گلف جهان 
در سال 1754 در اسکاتلند تأسیس و در ایران نیز از سال 19۲4 بازی شد که 
ایران قدمت دارد. بازی گلف یکی از  با این احتساب قریب به یک قرن در 
پرطرفدار ترین بازی های دنیا به حساب می آید این بازی در عین سادگی یکی 
از مشکل ترین بازی های نیز هست. لازم این بازی تلفیق نیروی فکری و آمادگی 
جسمانی بازیکنان است هدف عمومی بازیکنان این است که چطور ضرباتی با 
ارزشی را ذخیره به حساب ضربات خود را پایین نگه دارند. چرخش صحیح و 
چوب گیری خوب، اصول بازی موفق است. یک بازیکن تمام عیار باید دارای 
چهار خصوصیت اصلی باشد؛ یکنواختی، خونسردی و آرامش، شعور عمومی 

و تمرکز حواس. 
پیدایش گلف در ایران

 حدود سال 1303 همزمان با ورود اتباع خارجی به منظور کشف و استخراج 
نفت در مناطق نفت خیز جنوب کشور و این ورزش وارد ایران شد. تا قبل 
از ملی شدن صنعت نفت هیچ ایرانی این بازی را انجام نمی داد و بازی گلف 
انحصاراً در دست خارجی ها بود. در تهران نیز این رشته به صورت اختصاصی  
در مجموعه ورزشی انقلاب از سال 1340 انجام شد و پس از انقلاب تشکیلات 
گلف کشور از اردیبهشت ماه 1370 در قالب یک کمیته تشکیل و آغاز به کار 
کرد و با توسعه فعالیت هایش در سال 1374 رسماً به عنوان فدراسیون جمهوری 
اسلامی ایران معرفی و در فهرست فدراسیون های رسمی کشور را گرفت این 
فدراسیون در سال 199۶ میلادی به عضویت شورای جهانی گلف درآمد و 

بعدها با کنفدراسیون آسیا و اقیانوسیه نیز مرتبط شده است. 
در بخش قهرمانی نیز گلف در دو گروه پیشرفته و نیمه پیشرفته  برگزار می 
شود امروزه طرح های اجرایی چندی در دست اقدام است تا در محوطه دانشگاه 
ها، هتل ها، پارک ها، فضاهای اداری و حتی پشت بامهای خانه ها زمین مینی 

گلف و تورشات های گلف ساخته شد
تیم ملی بانوان نیز از سال 1380 آغاز به کار کرده و دوره های مختلف انتخابی 
برای تیم ملی باحضور شهرهای گوناگون صورت پذیرفته است تا امروز ۲9 استان 
کشور و سه منطقه آزاد کیش، اروند و بندر انزلی دارای هیئت های فعال هستند. 
در طی سالیان اخیر مسابقات متعددی از قبیل  رقابتهای پایان فصل، مسابقات 
جام دیپلماتیک، مسابقات رده جوانان و بزرگسالان، مسابقات قهرمانی باشگاه 
کشور، مسابقات آزاد از آن جمله است. گلف از جمله ورزش ها و بازی هایی 
فضای آزاد است که در آن بازیکنان به صورت فردی و تیمی به وسیله چوب 
های مخصوص توپ کوچکی را در درون سوراخ زمین می اندازند به طور کلی 
گلف پرتاب توپ از نقطه آغاز بازی به درون سوراخ است که به وسیله یک و 

چند ضربه پیاپی وبر طبق قوانین مشخصی صورت می گیرد

ورزش  گلف  ضد کرونا هست
فعالیت های  تمام  اینکه  به  توجه  با 
تاثیر کرونا قرار گرفته،  ورزشی تحت 
گلف هم از این قضیه مستثنا نبود؛ اما 
آسیب های بیماری کوئید 19 در رشته 
دیگر  رشته های  تمام  به  نسبت  گلف 
کمتر بوده زیرا اول اینکه ورزش گلف 
در فضای باز انجام می شود، دوم اینکه 
و  است  اجتماعی  ذاتی  فاصله  دارای 
رشته ها  این  در  قوانین  طبق  آخر  در 
متر  دو  زدن ضربه  هنگام  ورزشکاران 
داشته  فاصله  همدیگر  از  باید  بیشتر 
باشند، بنابراین امکان برگزاری مسابقه 

آماده تر است ولی در دیگر موضوع ها مانند تامین 
منابع مالی مثل رشته های دیگر چه بسا در طی این 
دهه اخیر با شتاب بسیار در حال پیشرفت است.
 گلف می تواند تهدید کرونا را 

تبدیل به فرصت کند 
تقویت سرمایه  در  فدراسیون  این مدت  در طی 
داوری،  بخش  در  بزرگی  بسیار  کارهای  انسانی 
کلاسهای مربیگری، تدوین آیین نامه ها و مقررات 

داخلی انجام داده است
 گلف و رشته های تابع در ایران می بایست بیشتر 
از سوی رسانه ها به خصوص رسانه های ملی در 
ورزشی  رشته  این  بگیرد،  قرار  مخاطبان  اختیار 
موقعیت  در  و  طبیعت  دوستدار  و  خانوادگی 

کرونا امکان انجامش به خاطر فاصله ذاتی و اجتماعی و قوانینی که دارد راحتتر 
از ورزش های دیگر، خانواده ها می تواند تندرستی و روان درستی خود را در این 
رشته ها تأمین کند، مهارت آموزی در گلف زمان بر است اما در رشته های مرتبط با 
آن مثل مینی گلف کروکت،  وودبال آموزش صورت می گیرد.  یکی از نکات بارز 
فدراسیون در طی سالهای اخیر ایجاد و راه اندازی 500 میدان مینی گلف در قالب 
40 سایت به سایت های گذشته  بوده و آن را در دسترس علاقمندان قرار داده است.
گلف در تقویت قدرت دیپلماسی ورزشی  نقش بسزایی دارد

 فدراسیون گلف در امر برگزاری جام دیپلمات ها که در دستور کار خود قرار داده، 
نشان داد ورزش سیاسی نیست و نباید سیاسی شود در واقع دیپلماسی ورزشی 
را در کنار انواع دیپلماسی دیگر پررنگ تر نمود و نقش مهمی در ایجاد پل های 
ارتباطی بین دولت ها و ملت ها را گسترش داد و در این زمینه فرصت های مناسبی 
بر اتفاق های خوب اقتصادی و سیاسی ایجاد کرده است و پیام های مثبتی به دیگر 
کشورهای جهان با برگزاری رویدادهای بزرگ ای تحت عنوان جام دیپلمات ها در 
ایران، مخابره کرده است. در جهان امروز با سرمایه گذاری در ورزش گلف می توان 
روابط دیپلماتیک بین المللی را مقتدرانه دنبال کرد کشورهای مختلف در سطح 
جهان آن قدر دیپلماسی ورزشی را پر اهمیت می داند که سالیانه بودجه کلانی را به 
این مهم اختصاص می دهند تا روابط دیپلماتیک خود را قوی کند و بتوانند در امر 
میزبانی ها و کسب کرسی های بین المللی دارای جایگاه خاص و تاثیرگذار شوند. 
جایگاه ایران در سال 80 در مسابقات گلف جهانی ژاپن بین 80 کشور آخر شده 
اما اکنون 30رتبه جایگاه ایران ارتقا پیدا کرده  پنجاهم دنیا و هجدهم آسیا می 
باشد، پس از کسب عنوان ۶4 جهان در مسابقات جهانی ۲01۲ ترکیه توانست در 
مسابقات جهانی ۲014 ژاپن با 14 پله صعود عنوان پنجاهم جهان را به دست آورد. 
14پله صعود با توجه به امکانات محدود و نداشتن حتی زمین گلف استاندارد در 

ایران، درخشش به حساب می آید. 
 فدراسیون در ادامه مسیر می بایست با ایجاد یک تیم قوی در استعدادیابی می تواند 
گلف بازان بسیار خوبی را جذب تیم ملی کند و در زمینه سنین پایه با برنامه ریزی 
در بعد همگانی و قهرمانی توسعه دهد و پس از آن باید به گونه ای برنامه ریزی 
پیشرفت  تا مسیر  اعزام شود  بین المللی  به مسابقات  استعدادهای داخلی  تا  کند 

گلف بازان مهیا شود. 
با  ولی  آید  به شمار می  توپی  ترین ورزش های  از سخت  یکی  ورزش گلف 
جذب خانواده ها به سمت این ورزش می توان در چند جلسه ابتدایی ضرباتی را 
بزنند که باعث آرامش روح و روان بشود در این زمینه وزارت ورزش و جوانان 
و سازمان های همسو به خصوص شهرداری ها در بخش توسعه زیرساخت ها 
و زمینهای طراحی نمایند که باعث شکوفایی این رشته ورزشی در سطح آسیا و 
جهان شود  بازیکنان ایران پتانسیل بسیار بالایی دارند و با وجود کمبودهای بسیار 
که در کشور هست و همچنین با  موقعیت های جغرافیایی بی نظیری که در ایران 
هست میشود با برنامه ریزی اصولی و راهبردی مسیر  توسعه را ریل گذاری نمود 

و نسل جدید قهرمان را تحویل جامعه ورزش نمود

این ورزش، عمر شما را طولانی تر می کند
گلف وتاثیر آن بر سلامت روانی و توسعه اجتماعی

آوای ورزش
ورزشی- طنز- سرگرمی

* صاحب امتیاز و مدیر مسوول........................... حسن میرزاآقابیک
*  جانشین مدیر مسوول................................. اردوان میرزاآقابیک
*  سردبیر....................................................... علی میرزاآقابیک

* زیر نظر شورای نویسندگان  
* تحریریه: مجید سادات- کیانا شادرو- صمد خزایی - علی رخمانیون - 

نازنین آموزنده- جواد منتخبی
*  بخش هنری: فرناز سیجانی- الناز حسینی- حسین رحمتی کلخوران- 

جواد راه پیما 
شهید  خیابان  شمالی-  سعدی  خیابان  تهران-  مرکزی:  دفتر  آدرس    *

برادران قائدی- پاساژ تجاری بهار- طبقه دوم- واحد۱۱
*  تلفن: ۷۷۶۱۰۱۹۶       *   چاپخانه: امید نشر وچاپ ایرانیان

صفحه4دوشنبه  ۲۶  دی ماه 1400- شماره  ۳۵۸

                                                                                                      جواد منتخبی
به گواه تاریخ و آمار، بدون شک ورزش های رزمی در 
ای،  قاره  المللی،  بین  های  موفقیت  و  افتخارات  راس 
جهانی و المپیک ورزش ایران هستند و اهالی رزمی در 
آوردگاه های دشوار و بزرگ ورزش دنیا، جور ناکامی 
ورزشکاران سایر رشته ها را کشیده اند. در بین ورزش 
های رزمی، هنر رزمی موی تای یکی از قطب های مدال 
آوری ورزش مملکت در رویدادهای بین المللی و جهانی 
بوده و موی تای کاران کشورمان بارها پرچم مقدس ایران 

را در اقصی نقاط جهان به اهتزاز درآورده اند.
مسابقات جهانی تایلند و ثبت ۱4 مدال 

رنگارنگ
رقابت های  در  اخیرا  ایران  تای  موی  افتخارآفرینی 
قهرمانی جهان در تایلند نیز ادامه یافت و ملی پوشان 
کشورمان در مهد موی تای جهان یعنی تایلند و در 
رقابت با بزرگان این هنر رزمی، 14 مدال رنگارنگ 
برای ورزش ایران به ارمغان آوردند تا یک بار دیگر 

ثابت کنند درخشش موی تای ایران تمامی ندارد!
درخشش فوق العاده دختران با ۹ مدال ارزشمند 
در کنار مدال ها و عناوین درخشان ورزشکاران اعزامی 
ایران درخششی  تایلند، دختران  مسابقات جهانی  به 
خیره کننده داشتند و 9 مدال رنگارنگ به دست آوردند 
که این تعداد و این کیفیت مدال در تاریخ ورزش زنان 

ایران اگر نگوییم بی سابقه، کم سابقه است.
اعزام به آوردگاه جهانی با چاشنی سنگ 

اندازی و البته بدون کمترین حمایت!
ایران در حالی عازم آوردگاه  ملی پوشان موی تای 
بزرگی همچون رقابت های قهرمانی جهان شدند که 
نبودند،  برخوردار  حمایت  ترین  کوچک  از  تنها  نه 
بلکه با سنگ اندازی های مختلفی نیز روبرو شدند 
که اگر درایت جواد نصیری رئیس انجمن موی تای 
نبود،  ملی  های  تیم  مدیر  غیاثوند  ایمان  و همچنین 

شاید این اعزام انجام نمی شد.
انجمنی که از خیلی فدراسیون ها بیشتر کار می کند

های  فدراسیون  از  برخی  حتی  که  شرایطی  در 
بگیر  بودجه  و  بیکار  های  فدراسیون   ( پرطمطراق 
مجموعه  بعضی  همچنین  و  دارند!(  خود  جای  که 
ها و تشکیلات ورزشی مدام ناله سر می دهند و به 
ویژه بیماری کرونا را هم بهانه می آورند و در نتیجه، 
کوچک ترین فعالیتی انجام نمی دهند، انجمن موی 
تای بدون توجه به کم و کاستی ها حتی در ایام اوج 
کرونا نیز برنامه های خود را اجرا کرد که ثمره آن 
با تصاحب 14  تایلند  امروز و در مسابقات جهانی 

مدال ارزشمند به بار نشست.
ضرورت تاسیس فدراسیون مستقل موی تای

فعالیت های داخلی به همراه افتخارات بین المللی، 

دیگر  بار  یک  ایران،  تای  موی  جهانی  و  ای  قاره 
ضرورت تاسیس فدراسیون مستقل موی تای را تکرار 
می کند، آن هم در شرایطی که برخی از فدراسیون 
های کم کار و بدون دستاورد داخلی و برون مرزی، 
همچنان به فعالیت خود ادامه می دهند و البته بودجه 
های قابل توجهی نیز دریافت می کنند. بنابراین امید 
است وزیر ورزش این خواسته به حق جامعه موی 
تای را محقق کند. چرا که تاسیس فدراسیون مستقل 

موی تای حق این هنر رزمی است. 
انجمن موی تای، مجموعه ای همدل

یکی از دلایل موفقیت های شگرف موی تای ایران 
در سال های اخیر، بدون شک به مدیریت این انجمن 
بازمی گردد، جایی که مدیری جوان و برنامه محور 
به نام جواد نصیری را در راس خود می بیند که با 
مثال  آرامشی  و  همدلی  خود،  مدیریت  خاص  نوع 
زدنی را در خانواده بزرگ و پرافتخار موی تای ایران 
حاکم کرده است . نصیری که عضو شورای ریاست 
هست،  نیز  تای)ایفما(  موی  بین المللی  فدراسیون 
حامی درجه یک موی تای ایران یعنی ایمان غیاثوند 
به عنوان مدیر تیم های ملی و مسئول پیگیری های 
ویژه انجمن را نیز در کنار خود دارد که در سال های 
و  داخلی  توفیقات  در  انکاری  غیرقابل  نقش  اخیر، 

فرامنطقه ای موی تای ایران داشته است.

اسکی  پوش  ملی  شمشکی  ساوه  حسین 
اسکی  نماینده  عنوان  به  شد  موفق  آلپاین 
زمستانی  المپیک  برای  ایران  مردان  آلپاین 

۲0۲۲ انتخاب شود.
 حسین ساوه شمشکی با دارا بودن بهترین 
پایان رقابتهای  )امتیاز جهانی( در  فیز  پوئن 
انتخابی المپیک زمستانی موفق شد به عنوان 
المپیک  در  مردان  آلپاین  اسکی  نماینده 
پیش  شمشکی  شود.ساوه  انتخاب  زمستانی 
از این در دو دوره بازی های المپیک زمستانی 
حضور داشته است.پیش از این عاطفه احمدی 

در آلپاین بانوان و سید ستار صید نیز در اسکی صحرانوردی مردان به عنوان نماینده 
کشورمان در المپیک زمستانی معرفی شده بودند.

ژیمناستیک  فدراسیون  سرپرست 
و  ورزش  مدیرکل  به  نامه ای  در 
جوانان استان مرکزی، درخواست 
را  استان  آن  هیئت  رئیس  عزل 

مطرح کرد.
نایب  سرپرست  احمدی  حمید 
رئیسی فدراسیون ژیمناستیک، روز 
پنجشنبه ۲3 دی ماه در حکمی از 
سوی حمید سجادی وزیر ورزش 
و جوانان به عنوان سرپرست این 

فدراسیون منصوب شد.
احمدی روز گذشته )شنبه( حکم 
خسروی،  علیرضا  از  را  خود 
مشترک  ر  مو ا فتر  د کل  یر مد
ورزش  وزارت  فدراسیون های 

دریافت کرد تا کار خود را رسماً آغاز کند.
وی در اولین روز کاری خود یعنی امروز، نامه ای خطاب به عابد حقدادی مدیرکل 
ورزش و جوانان استان مرکزی ارسال و درخواست عزل وحید احمدی رئیس 

هیئت ژیمناستیک استان یا تشکیل مجمع فوق العاده را مطرح کرد.
سرپرست فدراسیون در این نامه با اشاره به نامه روز 13 دی ماه که به مواردی 
همچون عدم همکاری و تعامل سازنده رئیس هیئت با اهالی فنی ژیمناستیک  و 

عدم ارتباط موثر با فدراسیون اشاره شده، این درخواست را مطرح کرده است.
احمدی چند ماه قبل از شرایط ژیمناستیک کشور و عملکرد زهرا اینچه درگاهی 

رئیس سابق فدراسیون انتقاد کرده بود.

عضو هیئت مدیره استقلال به اظهارات مدیرعامل پیشین این باشگاه واکنش نشان 
داد و گفت که او می خواهد آبی پوشان را وارد حاشیه کند.

سید حجت کریمی درباره وضعیت تیم فوتبال استقلال، مشکلات باشگاه و دیگر 
مسائل صحبت هایی را مطرح کرد که در زیر می خوانید:

* کل تیم زحمت کشیدند تا استقلال در صدر جدول قرار بگیرد. هیئت مدیره و 
حمایت های مصطفی آجورلو نیز باعث شد که استقلال رو به جلو حرکت کند. 
آجورلو طوری عمل کرد که کسی دغدغه نداشته باشد و همه به فکر کار تیمی 
باشند. این مسائل باعث ایجاد روحیه و پشتوانه و امید در استقلال شد. هیئت 

مدیره نیز در هیچ کار فنی دخالت نکرد و همیشه حمایت کردیم.
* با مدیریت انجام شده هیچ حاشیه ای نداشتیم. هیئت مدیره و مدیرعامل پشت تیم 
بودند و با همه مشکلاتی که وجود داشت، اجازه ندادند روند تیم دچار ایراد شود.
* بحث های مالی برای این چند ماه نیست و به دوره های قبلی بازمی گردد. این 
بدهی ها برای مدیریت جدید به جا مانده و از این رو آجورلو و هیئت مدیره باید 
پاسخگو باشند. مدیریت قبلی هر طوری که دلش خواسته، قراردادها را بسته است، 
چون این فکر را کرده که قرار نیست او پول ها را بدهد و مدیر بعدی پرداخت 
می کند. اگر بدهی های قبلی نبود، باشگاه مشکلی نداشت. بدهی های ارزی زیادی 
داریم که به اینها باید رأی پرونده شکایت هایی که در فیفا داریم، اضافه شود. این 
بدهی ها برای کدام دوره بود؟ اگر ما یک اشتباه داشتیم، بگویند چنین اشتباهی 
رخ داده است. متأسفانه کسانی را به عنوان مدیر استقلال انتخاب کردند که اگر 
در دفتر خودشان هم معرفی می شدند، آنها را به عنوان مدیر انتخاب نمی کردند. 
مدیریت مثل داستان موتورسواری است، اول باید به طرف موتور کوچک بدهند، 
سپس موتور سنگین، چون اگر موتور سنگین به او بدهند، خودش را می کُشد! 

کسی که ظرفیت نداشته را مدیر استقلال گذاشته  بودند.
* افرادی که انتخاب شدند مدیر نبودند و کسانی را انتخاب کردند که بله قربان گو 
بودند. کسی که مدیریتِ خودش را بلد نیست، چطور در مجموعه پرطرفداری مثل 
استقلال به عنوان مدیر منصوب می شود؟ حیف که نمی خواهم یکسری صحبت ها 

را انجام دهم وگرنه حرف برای گفتن زیاد است.
* احمد مددی، مدیرعامل سابق استقلال اخیرا مدعی شده که بیشتر مدارک را 
بارگذاری کرده بودند و بدهی در دوره او باقی نماند.حرف های او اصلا صحت 
ندارد. با یکی از کسانی که با او )مددی( کار می کرد، صحبت کردیم و گفت همه 
موارد به این آقا گفته بودیم ولی انجام نداد. اگر بدهی  نداشتند، پس این بدهی ها 
برای چه کسی است؟ این صحبت ها فرار رو به جلو است. مشکل ما این است 
که مدیری را می آوریم و زمانی که همه چیز را از بین می برد، پست بالاتری به 
را  کند  کار  نمی توانسته  که  مدیری  است.  شده  مرسوم  مسئله  این  می دهیم،  او 
برمی دارند و در مجموعه ای می گذارند که طرف سهام آن را به عنوان مثال از ۲00 
میلیارد تومان به 100 میلیارد تومان کاهش داده و چندین میلیارد ضرر زده است. 
با وجود این عملکرد، آن مدیر را تشویق می کنند و پست بالاتری به او می دهند.

ساوه شمشکی نماینده اسکی آلپاین ایران در المپیک زمستانی

درخشش موی تای تمامی ندارد!درخشش موی تای تمامی ندارد!
 آقای وزیر؛ فدراسیون مستقل موی تای ،حق مسلم این هنر رزمی است آقای وزیر؛ فدراسیون مستقل موی تای ،حق مسلم این هنر رزمی است

سلطانی فر درخواست عزل در اولین روز کاری!
 مدیران بله قربان گو ،انتخاب می کرد!


